



**University of Al-Muthanna  
College of Nursing**



Research Title:

**Assessment of the Nurses Knowledge about Palliative Care At AL-Hussien Teaching Hospital in AL-Samawa City**

**Students:**

Mustafa Majid Shiliut , Sarah Ahmed Jabar , Salwa abd al- Hassan Tayeh ,  
Asmaa Qasim Mashcur , Fatima Sabah Lafta

**Supervised by:**

Dr. Ali hussien Abbas

**Abstract**

**Background:** Palliative care (PC) is an approach that improves the quality of life of patients and their families facing the problem associated with life-threatening illness through the prevention and relief of suffering by means of early identification, impeccable assessment and treatment of pain and other problems like physical, psychosocial and spiritual. Palliative care is traditionally viewed as being the intense care of a patient who is close to death. In recent years, the scope of palliative care has expanded to include patients who may live for many years with end stage organ failure or cancer.

**Aim of the Study:** The study aimed to assess the nurses' knowledge and attitudes towards PC among nurses working in Al Hussein Teaching Hospital in Samawa.

To find out the relationship between the nurses knowledge and Socio- demographic such as Age, gender, education level, Experience...

**Subjects and methods:** Descriptive, cross sectional study was used for conducting the study, A purposive sample consisted of 55 nurses invited to participate in the study. Data collected through; nurses' socio-demographic characteristic, knowledge level towards PC which is developed by the researchers. Validity and pilot study were examined.

**Results:** Study results show it clarifies that most of the studied nurses were in the mean age of nurses (28.56), the table also show that the majority of the study subjects (63.6 %) are females more than half of them was married, Concerning the level of education, most of them were junior nursing graduate and they accounted for ( 38.2%) of the sample ,Results of study showed that the majority of the sample the mean experience(6.10±6.11),. There was a significant difference between Nurses' qualification experience towards Knowledge of palliative care.

**Conclusion:** The nurses had good knowledge towards PC. Recommendations are that due attention should be given towards PC by the national health policy and needs to be incorporated in the national curriculum of nurse education.

## جامعة المثنى - كلية التمريض

عنوان البحث:

تقييم معرفة الممرضات بالرعاية التلطيفية بمستشفى الحسين التعليمي بمدينة السماوة.

الطلاب:

مصطفى ماجد شليوط ، سارة أحمد جبار ، سلوى عبد الحسن تايه  
أسماء قاسم مشكور ، فاطمة صباح لفتة.

بإشراف:

د. علي حسين عباس

### الملخص

الخلفية: الرعاية التلطيفية (PC) هي نهج يعمل على تحسين نوعية حياة المرضى وأسره الذين يواجهون المشكلة المرتبطة بالأمراض التي تهدد الحياة من خلال الوقاية والتخفيف من المعاناة عن طريق التحديد المبكر والتقييم الدقيق وعلاج الألم وعلاجه. مشاكل أخرى مثل الجسدية والنفسية والروحية. يُنظر إلى الرعاية التلطيفية تقليدياً على أنها رعاية مكثفة لمريض على وشك الموت. في السنوات الأخيرة ، توسع نطاق الرعاية التلطيفية ليشمل المرضى الذين قد يعيشون لسنوات عديدة مع فشل عضو في المرحلة النهائية أو سرطان.

هدف الدراسة: هدفت الدراسة إلى تقييم معرفة الممرضات واتجاهاتهن تجاه الكمبيوتر الشخصي لدى الممرضات العاملات في مستشفى الحسين التعليمي بالسماوة.

لمعرفة العلاقة بين معرفة الممرضات والممرضات الاجتماعية والديموغرافية مثل العمر والجنس والمستوى التعليمي والخبرة ...

الموضوعات والطرق: تم استخدام الدراسة الوصفية المقطعية لإجراء الدراسة ، حيث تكونت عينة غرضية من ٥٥ ممرضاً تمت دعوتهم للمشاركة في الدراسة. البيانات التي تم جمعها من خلال ؛ الخصائص الاجتماعية والديموغرافية للممرضات ، ومستوى المعرفة تجاه الكمبيوتر الشخصي الذي تم تطويره من قبل الباحثين. تم فحص المصدوقية والدراسة التجريبية.

النتائج: أوضحت نتائج الدراسة أن معظم الممرضات المدروسات كانوا في متوسط عمر الممرضات (٢٨.٥٦) ، كما بين الجدول أن غالبية الخاضعين للدراسة (٦٣.٦٪) من الإناث أكثر من نصفهم متزوجون. مستوى التعليم معظمهم من خريجي تمريض مبتدئ ويشكلون (٣٨.٢٪) من العينة ، وأظهرت نتائج الدراسة أن غالبية العينة كانت متوسط الخبرة (٦.١٠ ± ٦.١١). كان هناك فرق كبير بين خبرة تأهيل الممرضات نحو المعرفة بالرعاية التلطيفية.

الخلاصة: كان لدى الممرضات معرفة جيدة بالكمبيوتر الشخصي. التوصيات هي أنه ينبغي إيلاء الاهتمام الواجب لأجهزة الكمبيوتر الشخصية من خلال السياسة الصحية الوطنية ويجب إدراجها في المناهج الوطنية لتعليم الممرضات.